

Looking for **utopia** [ju:'tɒpiə]

Rob: Hello. This is 6 Minute English from BBC Learning English. I'm Rob.

Georgina: And I'm Georgina.

Rob: In this programme we're looking for **utopia**.

Georgina: You mean a **perfect world** – a place where everyone lives together in **harmony**. Does that kind of place **exist**, Rob?

Rob: Umm **probably** not, but it's **something** we **aspire** to **create** – a **happy** place where everyone is cared for and **nobody** goes without.

Georgina: Well let me know if you find it, and I'll head there straight away.

Rob: Well, one place that is trying to be like that is the Dutch city of **Amsterdam**. We're **going** to be finding out what they're doing with the help of **some doughnuts** [ˈdəʊnʌts]! But first, Georgina, I have a **perfect question** for you! According to the 2020 **United Nations World Happiness Report**, which **country** is the world's **happiest**? Is it... a) **Finland**, b) **Singapore** [ˌsɪŋˈɡɔː] or, c) **Austria** [ˈɒstriə]?

Georgina: That's **tricky**, but I **imagine** that - **if only** for the **scenery** [ˈsiːnəri] - it's a) **Finland**.

Rob: **OK**, Georgina, I'll tell you if you are right or wrong later on. Anyway, let's get back to **Amsterdam** – a city that's doing its best to **use creative ideas** to be **sustainable**.

Georgina: That's right, and it's using the **concept** of a ring **doughnut** to **use** as a **model** for its **sustainability**.

Economist **Kate Raworth**, who we will hear from **shortly**, describes this as “a **picture** of 21st **Century prosperity** for **humanity**.”

Rob: Now thinking of this ‘ring **doughnut**’ - the **idea** is not to leave **anyone** in the hole in the middle falling short on the **essentials** of **life** - but at the same time not **going beyond** the **outer ring**, because there we put so much **pressure** on our **planetary home** it can cause **climate change**. So, **here** is **Kate Raworth** speaking on the **BBC World Service programme**, **People Fixing the World**, talking about how **Amsterdam** is trying to fit into this ‘**doughnut**’ **approach**...

Kate Raworth: **Amsterdam** has started with a goal of saying we want to be a **thriving**, **inclusive**, **regenerative city** for all residents while **respecting planetary boundaries** - that's like saying we want our city to live in the **doughnut**. And that changes how you build - you don't bring in more new **raw materials** from across the other side of the world - you say, right, how do we re-use the **construction materials** that are already in our city to build new **buildings**? [...] How do we change the way that **people travel**? Start **asking very different questions** from the **outdated economic mindset** that they were taught before.

Rob: **Interesting** stuff from **Kate Raworth** there. The **people** of **Amsterdam** are trying to **live within the doughnut**! Their aim is to **live** and look after each other without **harming the planet**. It's a big aim – but they want their city to be **thriving** – so growing and being **successful**.

Georgina: And it wants to be **inclusive** – **including everyone** and treating them **equally**. This is **beginning** to sound like **utopia**, Rob! To **achieve** this, **Kate** talked about using **locally-sourced materials** for **building** and thinking about how **people travel around** – **basically** making it a **sustainable city**.

À la recherche d'utopie

Rob : Bonjour. C'est 6 minutes en anglais de BBC Learning English. Je m'appelle Rob.

Georgina : Et moi Georgina.

Rob : Dans cette émission, nous cherchons l'utopie.

Georgina : Vous voulez dire un monde parfait, un endroit où tout le monde vit ensemble en harmonie. Est-ce que ce genre d'endroit existe, Rob ?

Rob : Umm probablement pas, mais c'est quelque chose que nous aspirons à créer, un endroit heureux où on prend soin de tout le monde et personne n'est laissé pour compte.

Georgina : Eh bien, faites-moi savoir si vous le trouvez, et je m'y rends tout de suite.

Rob : Eh bien, un endroit qui essaie d'être comme ça est la ville néerlandaise d'Amsterdam. Nous allons être amenés à découvrir ce qu'ils font à l'aide de certains beignets ! Mais d'abord, Georgina, j'ai une question parfaite pour vous ! Selon le Rapport des Nations Unies de 2020 sur le bonheur dans le monde, quel pays est le plus heureux du monde ? Est-ce... a) la Finlande, b) Singapour ou, c) l'Autriche ?

Georgina : C'est délicat (épineux), mais j'imagine, **ne serait-ce que pour** le décor (paysage), que c'est a) la Finlande.

Rob : Ok, Georgina, je vous dirai si vous avez raison ou tort, tout à l'heure. Quoi qu'il en soit, revenons à Amsterdam, une ville qui fait de son mieux pour utiliser des idées créatives pour être durable.

Georgina : C'est exact, et elle utilise le concept d'anneau en forme de tore (de beignet) comme modèle pour sa durabilité. L'économiste **Kate Raworth**, que nous entendrons **dans un instant**, décrit cela comme "une image de la prospérité du 21e siècle pour l'humanité".

Rob : Maintenant à propos de cette "anneau torique", l'idée n'est pas de laisser qui que ce soit dans le trou du milieu manquer (loupé) l'essentiel de la vie ; mais en même temps de ne pas aller au-delà de l'anneau extérieur, parce que là nous avons mis tant de pression sur notre foyer planétaire que ça peut provoquer un changement climatique. Donc voici **Kate Raworth**, interviewée dans l'émission *People fixing the world* du service international de la BBC, parlant de la façon dont Amsterdam tente (essaye) de se glisser (s'intégrer) dans cette approche "torique"...

Kate Raworth : Amsterdam a commencé avec le but de dire : nous voulons être une ville florissante, ouverte (accueillante), régénératrice pour tous les habitants tout en respectant les limites de notre planète. C'est comme dire que nous voulons que notre ville vive dans le tore (beignet). Et cela change la façon de construire. Vous n'importez pas d'autres nouvelles **matières premières** en provenance de l'autre bout du monde. Vous dites, bon, comment réutilise-t-on les matériaux de construction déjà dans notre ville pour construire de nouveaux bâtiments ? [...] Comment changer la façon dont les gens voyagent ? Commencez à poser des questions très différentes de l'état d'esprit économique obsolète qui était enseigné avant.

Rob : Intéressant ce que dit **Kate Raworth** là. Les habitants d'Amsterdam essaient de vivre au sein du tore ! Leur objectif est de vivre et de s'occuper mutuellement sans nuire à la planète. C'est un vaste objectif, mais ils veulent que leur ville soit prospère, *c'est à dire* grandisse et réussisse.

Georgina : Et elle veut être ouverte : **accueillant** tout le monde et les traitant de manière égale. Ça commence à paraître utopique, Rob ! Pour y parvenir, **Kate** a parlé d'utiliser des matériaux d'origine locale pour la construction et de penser à la façon dont les gens circulent ; essentiellement d'en faire une ville durable.

Rob: It's **about** people thinking **differently** and not doing things in the same way they've **always** been done. It **involves** changing the way **people** think, or their **mindset**.

Georgina: **Another idea** from the **Netherlands** that fits the **doughnut model** is the making of *recycled* jeans. The **People Fixing the World programme** visited a **company** where old jeans were mixed with new **organic cotton** to make new ones.

Rob: The new ones might not be **affordable** for **everyone**, but they do **reduce** cotton production and the **use** of **chemicals** and **water**. The **process** creates jobs too.

Georgina: Well, let's hear from Bert van Son, ***CEO** of Mud Jeans. **Listen** to why he tries to work **within** the **doughnut model**...

Bert van Son: If you take the **doughnut economy** and you see the *insides* of the circles - if you break that **boundary**, *mistreat* people, and you have **people** making your jeans but they don't have any **social security**, or any **liberty**, or any **medical care**, those kind of things, you will **never** be able to make nice jeans - it has to become **human again**, making clothing.

Rob: Bert van Son sees the **benefit** of the **doughnut economy** by treating **people** **fairly** and with **respect** – the **opposite** is to **mistreat**. He thinks they should have things such as **social security** – a **payment system** by **governments** that helps **people** **live** a **reasonable life**.

Georgina: And he says you can't make 'nice' jeans **without** being **human** – he doesn't just mean being a **person**, but being **someone** with **compassion**, feelings and **respect** for **others**.

Rob: Umm, all this from a **doughnut!** **Hopefully** this will lead to a happier **city** and **country**. But for now, what is the happiest **country** in the world, Georgina?

Georgina: Yes, you asked me **earlier**, **according** to the 2020 **United Nations World Happiness Report**, which **country** has been named the world's happiest? And I said **Finland**. Come on, **make me happy** and tell me I am right!

Rob: Well **happily**, you are **correct**. Well done. **Finland** is top of the list for the **third year in a row**, with **Denmark** coming in **second**. But **before** you head off there, we need to **recap** some of the **vocabulary** we've **discussed** today.

Georgina: Of **course**. We've been **discussing** **utopia** - a **perfect** place where **everyone** **lives** together in **harmony**.

Rob: **Thriving** describes something that is growing and **successful**. And **inclusive** means **including** everyone and treating them equally.

Georgina: We **also** mentioned **mindset**. That describes the fixed thoughts and **attitudes** someone has.

Rob: To **mistreat** someone is to treat them badly or **cruelly**.

Georgina: And **social security** is a **payment system** by **governments** that helps **people** **live** a **reasonable life**.

Rob: OK, well that's all for this **programme**. We'll see you **again** soon for more trending **topics** and **vocabulary** **here** at 6 **Minute English**. Bye for now!

Georgina: Bye!

*CEO : Chief Executive Officer

Rob : Il est question de gens qui pensent différemment et ne font pas les choses de la même manière qu'elles ont toujours été faites. Cela implique de changer la façon dont les gens pensent ou leur état d'esprit.

Georgina : Une autre idée des Pays-Bas qui s'accorde (cadre) avec le (correspond au) modèle beignet est la fabrication de jeans recyclés. L'émission *People Fixing the World* a rendu visite à une entreprise où de vieux jeans ont été mélangés avec du nouveau coton bio (naturel) pour en fabriquer de nouveaux.

Rob : Les nouveaux *peuvent* ne pas être abordables pour tout le monde, mais ils réduisent sensiblement la production de coton et l'utilisation de produits chimiques et d'eau. Le processus crée également des emplois.

Georgina : Eh bien, laissons la parole à *Bert van Son*, PDG de *Mud Jeans*. Écoutez pourquoi il essaie de travailler au sein du modèle torique...

Bert van Son : Si vous prenez l'économie du tore et que vous voyez l'intérieur des cercles ; si vous brisez cette frontière, maltraitez les gens, et vous avez des gens qui fabriquent vos jeans mais n'ont aucune sécurité sociale, ni aucune liberté, ou aucun soin médical, ce genre de choses, vous ne pourrez jamais faire de jolis jeans. Faire des vêtements, il faut que ça redevienne humain.

Rob : *Bert van Son* voit les avantages de l'économie torique en traitant les gens équitablement et avec respect. Le contraire est maltraiter. Il pense qu'ils devraient avoir des choses comme la sécurité sociale, un système de paiement par les gouvernements qui aide les gens à vivre une vie raisonnable.

Georgina : Et il dit que vous ne pouvez pas faire de "jolis" jeans sans être humain. Il ne veut pas seulement dire être une personne, mais être quelqu'un ayant de la compassion, des sentiments et du respect pour les autres.

Rob : Umm, tout ça à partir d'un beignet (tore) ! Avec un peu de chance cela conduira à une ville et un pays plus heureux. Mais pour l'instant, quel est le pays le plus heureux du monde, Georgina ?

Georgina : Oui, vous m'avez demandé plus tôt, selon le Rapport des Nations Unies de 2020 sur le bonheur dans le monde, quel pays a été désigné (nommé) le plus heureux du monde ? Et j'ai dit la Finlande. Allez, **faites-moi plaisir** et dites-moi que j'ai raison !

Rob : Eh bien par bonheur (heureusement), vous avez raison. Bravo. La Finlande est en tête de liste pour la **troisième année consécutive** (de suite, d'affilée), avec le Danemark arrivant en deuxième. Mais avant que vous ne partiez là-bas, il nous faut récapituler un certain vocabulaire dont nous avons discuté aujourd'hui.

Georgina : Bien sûr. Nous avons discuté d'**utopie** : un monde (endroit) parfait où tout le monde vit ensemble en harmonie.

Rob : **Florissant** (**prospère**) décrit quelque chose qui grandit et qui réussit. Et **ouvert** (**accueillant**) signifie qui englobe (inclus) et traite tout le monde équitablement (de manière égale).

Georgina : Nous avons également mentionné **état d'esprit**. Cela décrit les idées et attitudes établies (ancrées) que quelqu'un a.

Rob : **Maltraiter** quelqu'un, c'est le traiter mal ou cruellement.

Georgina : Et la **sécurité sociale** est un système de paiement par les gouvernements qui aide les gens à vivre une vie raisonnable.

Rob : OK, eh bien c'est tout pour cette émission. Nous vous reverrons bientôt pour plus de sujets et de vocabulaire d'actualité ici à *6 minutes en anglais*. À la prochaine !

Georgina : Au revoir !